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Komisji Spraw Zagranicznych (nr 7)
16 kwietnia 2020 r.
Komisja Spraw Zagranicznych, obradująca pod przewodnictwem posła Zbi-
gniewa Raua (PiS), przewodniczącego Komisji, zrealizowała następujący porzą-
dek dzienny:

– rozpatrzenie zawiadomienia Prezesa Rady Ministrów o zamiarze przed-
łożenia Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej do ratyfikacji, bez 
zgody wyrażonej w ustawie, Poprawki w sprawie zmian klimatu, przy-
jętej w Lillafüred dnia 12 października 2017 r., do Ramowej Konwen-
cji o ochronie i zrównoważonym rozwoju Karpat, sporządzonej w Kijowie 
dnia 22 maja 2003 r. (druk nr 298).

W posiedzeniu udział wzięli: Piotr Wawrzyk sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
oraz Małgorzata Golińska sekretarz stanu w Ministerstwie Klimatu wraz ze współpracownikami. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Łukasz Andrzejczyk i Artur Kucharski 
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Zbigniew Rau (PiS):
Witam państwa.
Otwieram posiedzenie Komisji Spraw Zagranicznych. 
Witam panie i panów posłów. 
Informuję, że posiedzenie zostało zwołane przez marszałek Sejmu na podstawie art. 

198j ust. 2 regulaminu Sejmu i będzie prowadzone z wykorzystaniem środków komuni-
kacji elektronicznej umożliwiających porozumiewanie się na odległość. 
Witam panią minister Małgorzatę Golińską, sekretarz stanu w Ministerstwie Kli-

matu oraz pana ministra Piotra Wawrzyka, sekretarza stanu w Ministerstwie Spraw 
Zagranicznych, a także pozostałych gości. 
Proszę członków Komisji o zalogowanie się do systemu do głosowania i naciśnięcie 

dowolnego przycisku „za”, „przeciw” lub „wstrzymuję się” w celu potwierdzenia obec-
ności. 
Jeszcze jedna uwaga, szanowni państwo, pozwolę sobie przypomnieć, że łączymy się 

przez link z godziny 7:31, który dostaliśmy od pani Marcinkowskiej. Jeśli jesteśmy w tej 
formule zalogowani, to bardzo proszę o naciśnięcie dowolnego przycisku.
Dziękuję. Informuję, że w posiedzeniu uczestniczy 23 posłów. W związku z powyż-

szym stwierdzam kworum. 
Doręczony państwu porządek obrad obejmuje: rozpatrzenie Prezesa Rady Ministrów 

o zamiarze przedłożenia Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej do ratyfikacji, bez zgody 
wyrażonej w ustawie, Poprawki w sprawie zmian klimatu, przyjętej w Lillafüred dnia 
12 października 2017 r., do Ramowej Konwencji o ochronie i zrównoważonym rozwoju 
Karpat, sporządzonej w Kijowie dnia 22 maja 2003 r. (druk nr 298). 
W dniu dzisiejszym posiedzenie Komisji będzie miało następujący przebieg: przedsta-

wiciele ministerstw uzasadnią potrzebę oraz wybrany tryb ratyfikacji, następnie będzie 
możliwość zadawania pytań, potem przystąpimy do głosowania nad przyjęciem spra-
wozdania. 
W celu uczestniczenia w dyskusji należy zalogować się w aplikacji Polycom. Dane 

dostępowe otrzymali państwo w poczcie elektronicznej. 



4                    r.k.

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji sPraw Zagranicznych (nr 7)

Przystępujemy do rozpatrzenia punktu porządku dziennego. 
Marszałek Sejmu na podstawie art. 118 ust. 2 regulaminu Sejmu skierowała w dniu 

27 marca br. zawiadomienie z druku nr 298 do Komisji Spraw Zagranicznych celem 
zajęcia stanowiska co do zasadności wybranego przez Radę Ministrów trybu ratyfikacji.
Czy pan minister Piotr Wawrzyk chciałby teraz zabrać głos? Jeśli tak, to bardzo pro-

szę, panie ministrze.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych Piotr Wawrzyk:
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo,  związanie przez Rzeczpo-
spolitą Polską poprawką do przedmiotowej konwencji w drodze tzw. małej ratyfikacji 
wynika z dwóch przesłanek. Po pierwsze, sama konwencja, tzw. konwencja klimatyczna 
Karpat, była ratyfikowana właśnie w tym trybie, więc poprawka również kwalifikuje 
się do przeprowadzenia procedury ratyfikacyjnej w trybie zawiadomienia. Po drugie, 
poprawka nie dotyczy takich kwestii jak pokoju, sojuszy, układów politycznych lub ukła-
dów obronnych, wolności praw lub obowiązków obywatelskich. Nie skutkuje też zmia-
nami w prawie polskim oraz znaczącymi skutkami budżetowymi. Stąd też możliwe jest 
zastosowanie trybu z art. 89 ust. 2 konstytucji. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Zbigniew Rau (PiS):
Dziękuję bardzo, panie ministrze. 
Czy pani minister Małgorzata Golińska zechciałaby teraz zabrać głos? Tak? Bardzo 

proszę, pani minister.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Klimatu Małgorzata Golińska:
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, panie ministrze, Konwencja Karpacka, która 
była sporządzona w Kijowie w 2003 roku, miała na celu prowadzenia takiej wszechstron-
nej polityki na rzecz ochrony i zrównoważonego rozwoju obszaru Karpat.
Oprócz  Polski  przystąpiły  do niej:  Czechy,  Słowacja,  Węgry,  Rumunia,  Ukraina 

i Serbia. Ona zajmuje się  szerokim obszarem tematycznym: od ochrony środowiska, 
poprzez ochronę różnorodności biologicznej, różnorodności krajobrazowej, planowanie 
przestrzenne, zarządzanie wodami dorzeczy, zrównoważonym rolnictwem leśnictwem, 
transportem, infrastrukturą, kulturą itd. Tam jeszcze jest turystyka. 
Natomiast nie było klimatu. Być może dlatego,  że 15  lat  temu  jeszcze  ten  temat 

nie był tak gorący,  jak  jest dzisiaj. W związku z tym w momencie, kiedy prezydencję 
w pracach konwencji w 2017 roku objęła strona węgierska, wyszła z propozycją, żeby 
dodać ten artykuł w sprawie zmian klimatu, mianowicie podkreślając podatność wrażli-
wych ekosystemów górskich i kluczowych sektorów gospodarki i społeczności górskich 
na zmiany klimatu. 
Tę poprawkę za zgodą pani premier Beaty Szydło podpisał śp. minister Jan Szyszko. 

Dzisiaj jesteśmy w trakcie dalszej procedury. Bardzo dziękuję.

Przewodniczący poseł Zbigniew Rau (PiS):
Dziękuję bardzo, pani minister. 
Czy są pytania z sali lub państwo posłowie zapisali się do zabrania głosu za pośred-

nictwem aplikacji Polycom? Na sali nie widzę. Nikt poza salą też się nie zgłosił.
W takim razie uznaję dyskusję  za zamkniętą  i stwierdzam, że w terminie wyzna-

czonym przez marszałek Sejmu, tj. do dnia 14 kwietnia br., nikt z posłów nie zgłosił 
zastrzeżeń w ramach art. 119 ust. 1 regulaminu Sejmu co do trybu ratyfikacji umowy 
z druku 298. 
Państwo otrzymali opinię Biura Analiz Sejmowych przygotowaną przez pana Marcina 

Fryźlewicza. Biuro Legislacyjne poinformowało nas, że nie ma uwag do zawiadomienia. 
Proponuję, by Komisja przyjęła sprawozdanie o niezgłaszaniu zastrzeżeń. 
Przechodzimy do głosowania. Kto jest za przyjęciem sprawozdania? Kto jest przeciw? 

Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o wyświetlenie wyników. 
Głosowało 23 posłów. Za 22, nikt nie był przeciw, 1 osoba się wstrzymała. Stwierdzam, 

że Komisja przyjęła sprawozdanie o niezgłaszaniu zastrzeżeń do druku nr 298. 
Szanowni państwo, informuję, że na tym porządek obrad został wyczerpany. 
Zamykam posiedzenie Komisji. Bardzo państwu dziękuję.


